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خبر

بخشدار معمولان:

پل های تخریبی »معمولان« بعد از سیلاب احداث نشد
بخشــدار  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
احــداث پل های  از عــدم  معمــولان 
تخریب شده بعد از سیلاب در این منطقه 

انتقاد کرد.
سیدحبیب الله موســوی در جلسه شورای 
ترافیــک شهرســتان پلدختــر اظهــار کرد: 
مصوبات جلسه های شورای ترافیک شهرستان 
پلدختــر، مرتبط با بخش معمــولان اجرایی 

نمی شود و خروجی ندارند.
وی گفت: جاده معمولان به سمت خرم آباد 
در مســیر »چم حیــدر« ماه ها اســت به علت 
تعمیر و بازســازی ناشی از سیل 98، مسدود 
اعلام شده و محور »چول هول« به عنوان مسیر 

جایگزین اطلاع رســانی شــده که مشکلاتی 
از جمله عدم نصــب تابلوی راهنمایی و علائم 

خطر دارد.
بخشــدار معمولان گفت: این مســیر نیاز 
فوری به ســه پــل دارد، چراکه با نخســتین 
بارندگــی همین مســیر جایگزیــن هم قطع 

می شود.
موســوی با بیان اینکه با مســدود شدن 
جــاده معمولان به ســمت خرم آباد، پرداخت 
عــوارض آزاد راه بــه شــهروندان معمولان و 
ســاکنان روســتاهای حاشــیه این محور در 
زمینــه اقتصادی بار مضاعفی تحمیل شــده 
اســت، بیان کرد: راه دسترسی هفت روستای 

»آمیران کوشکی« با جمعیت حدود 500 نفر 
در سیل 98، تخریب شد و به صورت موقت از 
بستر رودخانه وحشی کشکان توسط پیمانکار 
احداث شــده که علاوه بر مخاطراتی که دارد، 
به طور قطع با نخستین بارندگی قطع می شود.

وی ادامه داد: عملیات اجرایی احداث پل های 
تخریب شده از ســیل 98، در بخش معمولان 
»طاق عباســعلی«،  »چم شــهران«،  شــامل 
»تودار شــاکرمی«،  »برگلان ســوخته«، 
»مونه بن لار«، »نیله چول هول«، »ریخان دو« و 
»دارباغه طایی« بســیار کند و در بعضی جاها 

صفر است.
بخشدار معمولان بیان کرد: پل »دول گپ« 

از ســیل پنجم فروردین 98، تخریب  شده و 
بعــد از 15 ماه به علت ضعف مدیریت تاکنون 

به سرانجام نرسیده و حیثیتی شده است.
موسوی گفت: مســئولان امر در توجیه و 
تأخیر کار خــود، واقع بودن این پل در حوزه 
راهداری شهرســتان دوره چگنــی را عنوان 
می کنند و این تقســیم بندی که بعد از تونل 
معمولان مربــوط به دوره چگنــی بوده، کار 

اشتباهی است.
وی افــزود: متأســفانه تأخیر 15 ماهه پل 
چندمتــری »دول گپ« و رها شــدن به حال 
خود، همه خدمات دولت در مبحث سیلاب را 

زیر سوال برده و کسی پاسخگو نیست.

خبر

فعال سازی اسیدسیتریک کرمانشاه در گام آخر
خبــر:  گــروه  ســپهرغرب، 
اسیدسیتریک،  کارخانه  فعال سازی 
کرمانشاه  آرزوهای صنعتی  از  یکی 
اســت. پروژه ای که طی چندسال 
اخیــر، توان زیادی از مســئولان 
اقتصادی کرمانشاه گرفته تا دوباره 

به چرخه تولید برگردد.
رایزنی هــای  مکــرر،  بازدیدهــای 
متعدد با شستا)شــرکت سرمایه گذاری 
ســرمایه گذار  به عنوان  تامین اجتماعی( 
اصلی این کارخانه، برپایی ده ها جلســه 
از کارهایی اســت  و... همه گوشــه ای 
که بــرای راه انــدازی مجــدد کارخانه 
اسیدســیتریک کرمانشاه صورت گرفت 
و حالا گویا خبرهای خوشــی از اینکه 
این پروژه به زودی فعالیت خود را بعد از 

چندسال وقفه از سر خواهد گرفت، در راه است.
آغــاز فعالیــت اسیدســیتریک کرمانشــاه به ســال 
1386 برمی گــردد که شــرکت کیمیــاورزان مهر غرب، 
با ســرمایه گذاری شســتا فعالیت خــود را در زمینه تولید 
اسیدســیتریک با ظرفیت 12 هزار تن در ســال آغاز کرد. 
این واحد تنهــا تولیدکننده اسیدســیتریک از نوع آبدار و 
بدون آب در زمــان خود بود و محصــولات تولیدی آن با 
کیفیتی قابل توجه می توانســت علاوه بر تامین نیاز داخل، 

بعد صادراتی هم داشته باشد.
امــا همه چیز برعکس شــد و نه تنهــا صادراتی صورت 
نگرفــت، بلکه واردات اسیدســیتریک خارجی باعث شــد 
دیگر تولیدات این کارخانه صرفه اقتصادی نداشــته باشد و 

کارخانه بعد از مدت کوتاهی فعالیت تعطیل شد.
اکنــون نزدیک بــه 9 ســال از تعطیلی ایــن کارخانه 
می گــذرد، اما آن طور که معــاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری کرمانشاه می گوید، به زودی تولید اسیدسیتریک 

در این واحد از سر گرفته خواهد شد.
هدایت حاتمی چندی قبل در جلسه کارگروه اقتصادی، 
اشتغال و ســرمایه گذاری استان کرمانشــاه اعلام کرد که 

خبرهای خوبی برای پروژه اسیدسیتریک در راه است.
وی اظهار کرد: کارخانه اسیدسیتریک تا یک ماه آینده با 
حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دوباره فعالیت خود 

را از سر خواهد گرفت.
معاون امور صنایع ســازمان صنعــت، معدن، و تجارت 

استان کرمانشاه نیز با تایید خبر آغاز 
به کار مجدد کارخانه اسیدســیتریک 
کرمانشــاه در آینــده نزدیک گفت: 
بارگیری آزمایشی  هم اکنون تولید و 

در این کارخانه در حال انجام است.
بیــان  بــا  صلاحــی  احســان 
اینکــه کارهــای اوورهــال کارخانه 
اسیدســیتریک و تعمیرات مقدماتی 
انجام شــده، خاطرنشــان کرد:  آن 
بارگیری آزمایشــی با تزریق شربت 
گلوکز نیز در حال انجام اســت و در 
نهایت کیفیــت محصول تولیدی که 
قرار است به بازار عرضه شود، بررسی 

خواهد شد.
وی تاکید کــرد: بعد از طی این 
مراحل و پشت ســر گذاشتن تولید 
آزمایشــی، واحد فعالیــت اصلی خود را از ســر خواهد 

گرفت.
معاون امور صنایع ســازمان صمت اســتان کرمانشاه با 
اشــاره به بدهی هایی که مجموعه اسیدســیتریک داشت، 
افزود: کارهای تسویه این بدهی ها نیز در حال انجام است.

صلاحی همچنین از پیگیری برای افزایش تعرفه واردات 
اسیدســیتریک خارجی هم خبر داد تا دوباره مشکل صرفه 

اقتصادی برای تولیدات این واحد ایجاد نشود.
وی سرمایه گذاری کارخانه اسیدسیتریک کرمانشاه را 
به نرخ امروز، نزدیک به یک هــزار میلیارد تومان برآورد 
کرد و افزود: این واحد درصورت فعالیت ســه شــیفت، 

می تواند زمینه اشــتغال بیش از 200 نفر را فراهم کند.

پنجرهاستانها
تولید الکل در خرم آباد

شرکت الکل سازی نصر خرم آباد برای مقابله با شیوع ویروس کرونا، روزانه هفت هزار لیتر الکل تولید می کند و این محصول به پنج استان کشور 
صادر می شود. این شرکت با اشتغال زایی حدود 40 نفر از نیروهای بومی استان، یکی از تولیدکنندگان فعال در لرستان است.

گام نهایی در ثبت جهانی »اورامانات«
آغاز بازدید هوایی ارزیابان یونسکو از منطقه

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
گردشگری و صنایع دستی اســتان کرمانشاه گفت: 
در راســتای ثبت جهانی اورامانات، ارزیابان یونسکو 
بازدید هوایی از این پهنه ای به مســاحت 303 هزار 

هکتار را انجام دادند.
امید قادری با اشــاره به پرونده ثبــت جهانی اورامانات 
اظهــار کرد: در گام نهایی این امر کم نظیر در غرب کشــور 

هستیم.
وی ادامه داد: کارشناســان یونســکو جهت پرونده ثبت 
جهانی منظر طبیعی اورامانات، روز گذشــته بازدید هوایی 
از پهنه اورامانات به مساحت 303 هزار هکتار در دو استان 

کرمانشاه و کردستان صورت گرفت.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان کرمانشاه گفت: ارزیاب های یونسکو امروز)پنج شنبه، 
ســوم مهرماه( برای دیدن زیبایی های زندگی مردم منطقه، 
منظر طبیعی و محیط زیست از تعدادی روستای دیدنی در 
شهرستان های جوانرود و پاوه، بازدید زمینی و میدانی دارند 
و به ارزیابی پتانسیل ها و ظرفیت های این حوزه ها و بررسی 
کیفیــت و همچنین توجــه مردم به حفظ محیط زیســت 

می پردازند.
قادری با بیان اینکه ارزیابان روز شــنبه بازدیدی نیز از 
استان کردستان خواهند داشــت، افزود: درصورت گزارش 
مثبت ارزیابان از منطقه، إن شاءالله در اجلاس آتی سازمان 
یونسکو در بهار ســال 1400، منظر طبیعی اورامانات ثبت 

جهانی خواهد شد.
وی بــه تحول ثبت جهانی اورامانــات در منطقه در بعد 
فرهنگی، اجتماعی، امنیتی و اقتصادی اشــاره و بیان کرد: 
قوانینی در بعد فرهنگی و اجتماعی برای منطقه در راستای 

حفظ بافت منطقه، آداب و رسوم و... حاکم می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
اســتان کرمانشــاه تصریح کرد: در بعــد امنیتی، با ثبت 
جهانی این منطقه به عنوان میراث بشــری تلقی می شود 
که تمامی انســان ها مسئولیت حفاظت از آن را در مواقع 
جنــگ و حــوادث غیرمترقبه همچون ســیل، زلزله و... 

دارند. برعهده 
قادری در پایان افزود: با رونق گردشگری در این منطقه به عنوان 
سایت جهانی گردشگری، شاهد رونق اقتصادی، کسب وکار، اشتغال 

پایدار و در نهایت توسعه استان کرمانشاه خواهیم بود.

با حضور معاون رئیس جمهور انجام می شود؛
افتتاح 2000 واحد مسکونی بازسازی 

شده در کرمانشاه

ســپهرغرب، گروه خبر: معــاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی امروز پنجشنبه 
برای افتتاح 2000 واحد مســکونی که در سیل 98 

تخریب شده بودند، به کرمانشاه سفر می کند.
محمدباقر نوبخت؛ معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
مدیریــت و برنامه ریزی به همراه علیرضا تابش؛ رئیس بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی فردا جهت افتتــاح دوهزار واحد 
احداث شــده که در سیل ســال 98 تخریب شده بودند و 
بهره بــرداری از 75 هزارمین واحد بهســازی و بازســازی 
مسکن روستایی تخریب شده بر اثر زلزله سال 96، به استان 

کرمانشاه سفر می کند.
نوبخت در این سفر یک روزه به شهرستان های هرسین و 

گیلانغرب سفر خواهد کرد.
گفتنی اســت؛ دوهزار واحد مســکونی در طرح تأمین 
مسکن محرومان توســط بنیاد مسکن استان کرمانشاه و با 
حضور دکتر نوبخــت؛ معاون رئیس جمهور، مهندس تابش؛ 
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی کشور، بازوند؛ استاندار 
کرمانشــاه و نمایندگان اســتان در مجلس شورای اسلامی 

امروز)پنجشنبه( طی مراسمی کلنگ زنی می شود.

خبــر

فاز نخست پروژه لاستیک سازی 
خرم آباد با ظرفیت 600 هزار حلقه 

لاستیک اجرا می شود

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل سازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرســتان گفت: فاز نخســت پروژه 
لاستیک ســازی خرم آباد با اعتبــارات ریالی حدود 
100 میلیارد تومان و با ظرفیت تولید 600 هزار حلقه 

لاستیک پس از پرداخت تسهیلات قابل اجرا است.
محمدرضــا صفی خانی در رابطه با آخرین وضعیت پروژه 
لاستیک ســازی خرم آباد اظهار کرد: پروژه لاستیک ســازی 
خرم آباد، یکــی از بزرگ ترین پروژه هــای اقتصادی پس از 
انقلاب در اســتان لرستان است که سال 94 توسط معاونت 

اجرایی وقت رئیس جمهور کلنگ زنی شد.
وی با بیان اینکه پروژه لاستیک سازی لرستان یک پروژه 
مشارکت بین ایمیدرو و بخش خصوصی است افزود:با توجه 
به اینکه پروژه لاستیک سازی، یکی از پروژه های بزرگ پس 
از انقلاب اســت و با توجه به نیاز کشــور به تولید لاستیک 
و همچنین جهت کاهش وابســتگی بــه واردات آن، پروژه 
موردتوجه وزارتخانه، ریاســت جمهوری و مسئولان استان 

بود.
مدیرکل سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان عنوان 
کرد: خوشــبختانه اقدامات زیرساختی پروژه لاستیک سازی 
از جهــت تامین زمین، آب، برق، گاز، یک میلیون مترمکعب 
خاک برداری و دیوار حصار انجام شده، ولی در فضای برجام 
که در کشور ایجاد شد و با توجه به اینکه اعتقاد بر این بود 
که در شــرایط برجام بتوانیم از تکنولوژی اروپایی استفاده 
کنیم، ســرمایه گذار این پروژه نیز بــا وارد کردن تکنولوژی 

اروپایی موافقت کرد.
وی بیان کــرد: پــس از تحمیل تحریم ها بر کشــور و 
مشکلات ایجادشده، ســرمایه گذار پروژه لاستیک سازی که 
بنا بود از تکنولوژی اروپایی اســتفاده کند، این تکنولوژی را 
تغییــر داد و به دنبال تکنولوژی چینی رفت و از آنجایی که 
این پروژه نیازمند اعتبارات ارزی بود، جهت تامین اعتبارات 
ارزی ایــن پروژه با بانک صنعت و معــدن قراردادی منعقد 
شد. سپس به صندوق توسعه ملی رفته و مسدود شد و این 

مسدودی را جهت تامین اعتبار اعلام کردند.
صفی خانی گفت: با توجه به مشــکلاتی که در سال های 
اخیر ایجاد شــده، از طرف سرمایه گذار برای تامین وثیقه ها 
و بانک از مهلت یک ســال مســدودی گذشت که درنهایت 
با پیگیری های مســئولان ارشد اســتان و برگزاری جلسات 
متعدد با سرمایه گذار، مشکلات بین بانک و سرمایه گذار حل 
شد، ولی متاسفانه با توجه به شرایط تحریم حاکم بر جامعه 
تامین 208 میلیون دلار یا یورو توسط صندوق توسعه ملی 

بسیار سخت است.
وی تصریح کرد: با توجه به اینکه پروژه لاستیک ســازی 
یک مطالبه اســتانی است، پیش بینی شده که این پروژه در 
چندین فاز به بهره برداری برســد. بر همین اســاس بنا شد 
فاز نخســت با اعتبارات ریالی حدود 100 میلیارد تومان، با 
تامین مواد اولیه از داخل کشــور با ظرفیت 600 هزار حلقه 
لاســتیک شروع شود که امیدواریم با حل مسائل ارزی، این 

پروژه به بهره برداری برسد.
مدیرکل ســازمان صنعــت، معدن و تجارت لرســتان 
خاطرنشان کرد: در کشور چهارطرح مصوبه ریاست جمهوری 
داشتند که از میان این طرح ها پس از اولویت بندی با توجه 
به پیشــرفت فیزیکی و اهلیت سرمایه گذار، لاستیک سازی 
خرم آباد جزء دو طرح اصلی کشــور است و کلیه مسئولان 
درصدد به نتیجه رســیدن این پروژه هســتند، ولی به دلیل 
مشــکلات ارزی بــرای تامین تکنولوژی، ایــن پروژه دچار 

مشکل شده است.
وی با بیان اینکه سرمایه گذار پروژه لاستیک سازی، یکی 
از وارکنندگان بزرگ لاستیک کشور است و ازلحاظ توانایی 
مالی و فنی مشــکلی ندارد، اظهار کرد: فاز نخســت پروژه 
لاستیک ســازی پس از پرداخت تسهیلات، بلافاصله پس از 

چندماه قابل اجرا است.

خبــر آب فراوان و دشت های تشنه
بازدهی اندک کشاورزی لرستان در سایه بی مهری ها

گروه خبر: کشــاورزی  ســپهرغرب، 
لرســتان با وجود ظرفیت های مناســب 
اقلیمی  ازجمله منابع آب، خاک و شرایط 
متنوع اما با چالش هــای متعددی مواجه 

است.
عدم تخصیص آب کافی به اراضی کشاورزی 
از مهم  ترین مواردی اســت که سبب شده این 
بخش آنچنان که بایدوشــاید نقش خود را در 
ایجاد اشــتغال و توســعه اقتصادی استان ایفا 
نکــرده و اکنــون میانگین کشــاورزی آبی در 

لرستان نصف میانگین کشوری است.
کارشناســان، مســئولان  سال هاســت که 
جهادکشــاورزی، بهره بــرداران ایــن بخش و 
رســانه های اســتان از کم بودن تخصیص آب 
انتقــاد کرده و همواره تخصیــص آب موردنیاز 
به اراضی کشاورزی را به عنوان مطالبه ای جدی 

مطرح می کنند.
با وجود حجم رواناب های لرستان که ازسوی 
مسئولان آب منطقه ای عنوان می شود، از 780 
هزار هکتار اراضی کشــاورزی اســتان، کم تر از 
30 درصد آبی بوده که رقم اندکی است. به نظر 
می رسد لابی گری های پشــت پرده نمایندگان 
اســتان هایی همچون خوزستان و ازطرفی عدم 
پیگیری و مطالبه گری نمایندگان استان، ظرف 
ســال های متمادی موجب شده سهم استان از 

تخصیص آب پایین باشد.
بســیاری از کارشناســان معتقد هســتند: 
درصورت تخصیص آب به بخش کشــاورزی و 
افزایش اراضی آبی لرســتان شــاهد اشتغال و 
رونق اقتصــادی در این بخــش خواهیم بود و 
اتفاقی که بدون شــک توسعه استان را به دنبال 

خواهد داشت.
در شــرایط کنونــی و بــا توجه بــه تولید 
محصولات کشــاورزی که تأمین کننده امنیت 
غذایی است، بخش کشــاورزی استان، نیازمند 
نگاه ویژه ای ازسوی مســئولان کشوری است. 
ازطرف دیگر با توجه به آمار بیکاری و شــرایط 
اقتصادی نامطلوبی که در جامعه حاکم اســت، 
نمایندگان لرستان باید موضوع تخصیص آب را 
به عنوان یک مطالبه جدی در دســتور کار قرار 

دهند.
در حالیکه لرســتان از صنعت بهره کافی ررا 
برای توسعه نبرده و کشاورزی این استان نیز با 
وجود ظرفیت های موجود کماکان مغفول است، 
با وجــود پیگیری های فراوان کلیه مســئولان 
اســتان ازجمله نماینده ولی فقیه، اســتاندار، 
نماینــدگان مجلــس و... اما تاکنــون حق آبه 
کافی برای لرستان اختصاص نیافته و لرستان، 
کمــاکان از آب های فراوانی که در این اســتان 

وجود دارد، بی بهره مانده است.
     کم تر از 26 درصد از اراضی استان 

آبی است
معــاون بهبود تولیــدات گیاهی ســازمان 
جهادکشاورزی لرستان با اشاره به اینکه از 780 
هزارهکتار اراضی کشاورزی استان، حدود 185 
هزارهکتار تا 190 هزار هکتار آبی و 600 هزار 
هکتار دیم است، عنوان می کند: 45 هزار هکتار 
از اراضــی آبی اســتان، باغات و مابقی کشــت 

زراعی است.
جواد صالحیان درصد اراضی آبی اســتان را 
26 درصد عنوان می کنــد و  می گوید: با وجود 
فراونی آب در اســتان اما تخصیص آب بســیار 
اندک بوده و همین سبب شده تنها یک میلیارد 
و 56 میلیون مترمکعب آب در بخش کشاورزی 

مصرف شود.
میزان تخصیص آب به کشــاورزی لرستان 
در حالی بوده که ســالانه بیــش از 12 میلیارد 

مترمکعب آب از استان لرستان خارج می شود.
وی عنوان می کند: میانگین کشــوری برای 
هــر هکتار 9300 مترمکعب اســت؛ یعنی این 
میزان تخصیص آب، تنها برای 110 هزار هکتار 

از اراضی کشاورزی است.
این مســئول میزان ذخیره آب استان را را 
207 میلیون مترمکعب عنــوان و می افزاید: با 
ســدهای در حال احداث این میــزان به 400 
میلیون مترمکعب می رســد، در حالیکه میزان 
ذخیــره آب اســتان خوزســتان 20 میلیارد 

مترمکعب است.
صالحیان می گوید: کشــت برنج را در استان 
محدود کرده اند و تنها 3700 هکتار به ما مجوز 
داده انــد. هرچند مــا تابع سیاســت وزارتخانه 
هستیم، اما نخســت اینکه اهرمی نداریم، دوم 
اینکه انصــاف و وجدان حکم می کند وقتی آب 
متعلق به اســتان است، چرا کشاورزان استفاده 
نکنند. تابســتان امسال خوزستان با آن شرایط 
300 هزار هکتار ذرت و برنج کشت کرده است.
     تخصیــص آب؛ عمده ترین چالش 

بخش کشاورزی
معاون ســازمان جهادکشــاورزی لرســتان 
عمده ترین چالش بخش کشــاورزی اســتان را 
تخصیص آب می داند و می گویــد: اگر بتوانیم 
حداقل یک میلیــارد مترمکعب دیگر تخصیص 
آب داشــته باشــیم، با آبی کــردن 100 هزار 
مترمکعــب در بدترین حالــت ممکن، علاوه بر 
ایجاد 150 هزار شغل و اگر تنها در این اراضی 
گندم کشت شود، ســالانه 450 هزار تن تولید 
بخش کشاورزی افزایش پیدا می کند که درآمد 

حاصل از آن رقم بالایی است.

صاحیــان تأکید می کند: ما باید این واقعیت 
را بپذیریم که لرســتان اســتان کشــاورزی، 
دامپروری و گردشگری است، بنابراین مسئولان 
ملی و اســتانی به ویژه نمایندگان اســتان، باید 

نگاه ویژه ای به بخش کشاورزی داشته باشند.
وی ادامــه می دهد: نمایندگان اســتان باید 
تخصیص آب به اســتان را به عنوان یک مطالبه 
جدی در دســتور کار داشته باشند، زیرا در این 
صورت شــاهد توسعه بخش کشاورزی و بالتبع 
آن، توســعه اســتان خواهیم بود و نمایندگان 
استان، باید در این مورد صدای واحدی داشته 

باشند.
معاون ســازمان جهادکشــاورزی لرســتان 
خاطرنشان می کند: سال گذشته و پس از سیل، 
شــاهد صحبت هایی در خصوص تخصیص آب 
بودیم، اما نمی دانــم چه اتفاقی رخ داد که این 

موضوع متوقف شد.
     تنهــا 19 درصــد از تولیــدات 

کشاورزی مربوط به اراضی دیم است
صالحیان به میزان تولید محصولات زراعی و 
باغی استان اشاره و بیان می کند: کل محصولات 
زراعی و باغی 2400 تن است که از این میزان 
2100 تن زراعی و 300 هزار تن باغی بودذه و 
سهم اراضی دیم در تولیدات کشاورزی تنها 19 
درصد است، در حالیکه 81 درصد از محصولات 

کشاورزی به اراضی آبی اختصاص دارد.
وی ارزش ریالــی محصــولات کشــاورزی 
اســتان را پنج هزار میلیارد تومان تا پنج هزار و 
200 میلیارد تومان عنوان می کند و می افزاید: 
بیشــترین تولیدات کشاورزی و درآمد ناشی از 
آن مربوط به اراضی آبی است. هر هکتار دیم در 
بهترین شــرایط ممکن است تنها یک تن تولید 
داشته باشد، این درحالی است که این میزان در 

اراضی آبی به پنج برابر می رسد.
معاون سازمان جهادکشــاورزی لرستان در 
پایان صحبت های خود با بیان اینکه کشاورزی 
استان در حوزه دیم نیز حرف هایی برای گفتن 
دارد، عنــوان می کند: درصــورت رعایت کردن 
مســائل فنی، کشــت مکانیزه و کشت به موقع 
همچنین اســتفاده از ارقام اصلاح شده می توان 

از هر هکتار سه تا چهار تن برداشت کرد.
     آبی بودن کم تر از 200 هزار هکتار 

از اراضی استان
مسئول بخش مطالعات آب و کشاورزی اتاق 
بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی لرستان نیز 
با اشاره به اینکه در استان زیر 200 هزار هکتار 
اراضــی آبی داریم و از این میــزان، 40 درصد 
به صورت مدرن و پیشــرفته آبیاری می شــود، 
عنــوان می کند: این در حالی اســت که تولید 
محصولات کشــاورزی تحت نظارت و مدیریت 
عملکرد در اراضی آبی بســیار بیشــتر از دیم 
اســت. امروز موضوع مهم تنهــا افزایش اراضی 
آبی نیست، بلکه تمرکز باید روی اراضی بسته؛ 
یعنی گلخانه ها باشــد، زیرا عملکردی چندین 

برایر اراضی باز دارد.
حســین خدیش می گوید: زمانی که با امور 
آب در مورد اندک بودن تخصیص آب به بخش 
کشاورزی صحبت می کنیم، حرفشان این است 
که بهره برداران از همیــن مقدار آب تخصیص 

داده شده هم به درستی استفاده می کنند.
وی می افزاید: ضریب بهره وری آب در بخش 
کشــاورزی بین 35 تا 40 درصد است و مابقی 

هدر می رود و خاک شویی انجام می شود.
     تأکید بر بهره وری درســت از آب 

در کنار تخصیص
مســئول بخش مطالعات آب و کشــاورزی 
اتاق بازرگانی اســتان خاطرنشــان می کند: ما 
هم معتقد هســتیم که تخصیص آب به بخش 
کشاورزی اندک بوده و باید به این سمت برویم 
که اراضی دیم را به آبی تبدیل کنیم تا عملکرد 

و درآمد بالاتری داشته باشیم.
خدیش تأکیــد می کنــد: در حالیکه روی 
تخصیص آب به بخش کشــاورزی باید تمرکز 
کنیم، ازطرف دیگر باید بهره وری درست از آب 
در اراضی کشاورزی را نیز موردتوجه قرار دهیم. 
در استان لرســتان به ازای هر یک مترمکعب، 
حداکثر یک کیلو تولیــد داریم و این در حالی 
اســت که این عــدد در کشــورهایی که از آب 
درســت اســتفاده می کنند، تولید بین چهار تا 

پنج کیلوگرم است.
به گفتــه وی برای مهار آب های لرســتان و 
اســتفاده آن در بخش کشــاورزی ایجاد سد، 
حوضچه های آبی و ایســتگاه پمپــاژ ضروری 
است؛ البته جهاد کشــاورزی استان از ایستگاه 

پمپاژ بهره گرفته است.
     تأکید بر کشت درختان دائمی

مســئول بخش مطالعات آب و کشــاورزی 
اتاق بازرگانی لرســتان بیــان می کند: با توجه 
به کوهســتانی بودن لرســتان، آب ها در قعر و 
دشت ها در بالا قراردارد. بنابراین آب را باید سر 
زمین ها برد و در این میان در اراضی شــیب دار 
نیز باید کشت درختان دائمی مدنظر قرار بگیرد.
خدیش می گوید: هنگام تخصیص آب برای 
استفاده کشــاورزان از آب باید شروطی درنظر 
گرفته شود، نمی شود در اراضی شیب دار گندم 
کشــت کرد، زیرا تولید و درآمدی ندارد، برای 
بهره وری درســت از آب نیروی آموزش دیده و 

تکنولوژی نیاز است.


